
GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA 
ZA OBMURJE

Lelo V. - štev. 15 - cena 10 din

Ureja uredniški odbor — odgovorni 
urednik Jože V i l d — uredništvo in 
uprava M. Sobota. Trg zmage 5 — 
ček račun pri NB FLRJ v M Soboti, 
št  64I-T-308 — tisk Mariborske 
tiskarne — naročnina četrtletna 100, 
polletna 200, celoletna 400 din. — 
Izhaja vsak petek Poštnina plačana 

v gotovini

Pred IV kongresom OF

Na Cankovi prednjačijo in dajejo vzgled
vsem  ostalim  v Prekm urju

26. aprila bo v  Ljubljani IV. 
kongres Osvobodilne fronte Slo
venije. Organizacije Socialistič
ne zveze delovnega Ljudstva 
pričakujejo kongres s več ali 
manj razgibanim delom, kar do
kazuje, da naši ljudje pravilno 
razumejo sklepe in naloge 
IV. kongresa Zveze komunistov

Jugoslavije In naloge IV. kon
gresa Socialistične zveze delov
nega ljudstva.

Bolj kot za kogar koli, velja 
v soboškem okraju ta ocena za 
delovno ljudstvo na področju 
občine Cankova in seveda tudi 
za občinski odbor Osvobodilne 
fronte — SZDL na Cankovi.

Že v tekmovanju v počastitev 
TV. kongresa SZDL so mnogo 
storili. Dobro so organizacijsko 
utrdili vse vaške odbore OF, 
kakor tudi vodstva ostalih mno
žičnih organizacij in društev. 
Razna predavanja, ki niso bila 
samo na Cankovi, temveč v sle
herni vasi občine, so po svoje 
prispevala ne le k splošni iz
obrazbi ljudstva, temveč tudi k 
enotnemu delu občinskega od
bora in s tem vseh delovnih 
ljudi.

Med tem časom so ustanovili 
telesnovzgojno društvo »Parti
zan«, ki obeta uspešno delo. 
Društvo se pripravlja za prvi 
telovadni nastop 1. maja na 
Cankovi, kakor tudi za nastop v 
letošnjem občinskem prazniku 
Cankove, ki bo predvidoma v 
drugi polovici junija. Za občin

ski praznik pripravljajo na Can
kovi tudi gospodarsko razstavo, 
ki bo prikazala rast kmetijske 
in obrtniške proizvodnje občine. 
Cankovčani z okoličani pa tudi 
krepko delajo pri urejevanju 
dvorane v zadružnem domu.

Gradnja kulturnega doma v 
Murski Soboti je naletela na 
časten odziv v cankovski občini. 
Prispevki delovnih ljudi občine 
Cankove za naš kulturni dom 
se dvigajo iznad vseh ostalih. 
Veliko so prispevali že sedaj v 
lesu in dali so številne obvez
nosti za vprege in podobno delo.

Tako delo v resnici dokazuje, 
da naši ljudje pravilno razume
jo vlogo naše močne organiza
cije — Socialistične zveze de
lovnega ljudstva Jugoslavije, da 
častno čntijo svoj delež v tej 
zvezi in da so pripravljeni sto
riti in tudi bodo storili vse, kar 
bo le v njihovih močeh, za vse
stranski napredek.

Uspešno delo in način dela 
občinskega odbora SZDL na 
Cankovi pa lahko služi za vzor 
vsem ostalim odborom v Prek
murju, saj jih dviga na prvo 
mesto.

Le še dva meseca nas ločita od 
„Prekmurskega festivala“

ki bo v M. Soboti od 31. maja do 7. junija
Vsi, ki so v lanskem letu obi

skovali več ali manj uspele 
kulturne prireditve »Prekmur
skega tedna«, se j ih z veseljem 
spominjajo, obenem pa priča

kujejo, kaj bo prikazal letoš
nji »Prekmurski festival«.

Že ime samo pove, da bo pri
reditev izrazito kulturnega zna

čaja. Prireditelji hočejo, da bi 
festival prikazal kulturno rast 
Prekmurja v zadnjih letih. Če
prav se bodo letošnji občinski 
prazniki, ki so jih rodile lan
skoletne priprave za »Prekmur
ski teden«, odvijali največ po 
letošnjem festivalu, bo glavna 
prireditev v Murski Soboti šir
šega pomena, ne bo soboška, 
temveč prekmurska. Že pred
videni spored dovolj skrbi za 
to. Poglejmo!

Poleg uprizoritve Jurčičevega 
»Desetega brata«, (SKUD M. 
Sobota) je predvideno gostova
nje vsaj še dveh najboljših 
igralskih družin iz ostalih kra
jev. Letošnji kmečki večer, na 
katerem bodo nastopale izključ
no vaške skupine, bo gotovo še 
bolj pester kot lanski. Za zače
tek festivala je predviden ve
lik telovadni nastop, s sodelo
vanjem gasilcev; za zaključek 
pa velika povorka, v kateri bo 
sodelovalo nekaj tisoč ljudi. 
Povorka se bo zaključila z zbo
rovanjem in pestrim kulturnim 
sporedom, v katerem bodo samo 
množični nastopi, tako nastop 
združenih pihalnih godb iz vse
ga Prekmurja, nastopili bodo 
združeni pevski zbori — pred
vidoma okrog 400 pevcev—  in 
dve najboljši folklorni skupini. 
Med tednom bosta poleg že na
štetih še dve prireditvi, v iz
vedbi zbora in orkestra SKUD 
»Stefan Kovač« iz Murske So
bote. Zbor in orkester priprav
ljata skupen koncert lažje in 
narodne glasbe.

Kaj pa športne priredive? V 
lanskem letu začeto pa slabo 
končano okrajno tekmovanje bo 
letos gotovo boljše. S sodelova
njem NK Mure bo izvedeno 
okrajno tekmovanje v nogome
tu, odbojki in šahu. Zmagovalec 
tekmovanja bo prejel v dar 
priznanje, pokal in se potem 
pomeril z drugim moštvom Mu
re v predtekmi glavnega sreča
nja, v katerem objublja NK 
Mura poseben športni užitek

Kdo bo nasprotnik domačega 
kluba, še ne moremo reči.

Te priprave za letošnji »Prek
murski festival« izražajo upa
nje. da bo prireditev res velika 
in vredna. Zadnji tak festival 
je bil v Murski Soboti leta 1947, 
prireditelji letošnjega pa zatr
jujejo, da bo »Prekmurski fe
stival 1953« še mnogo večji in 
boljši.

ZDRAVJE - naša pravica in dolžnost
7. april — mednarodni dan zdravstva in zdravstveni teden v Prekmurju

Z namenom, združevati  vse 
narode sveta v prizadevanju za 
ohranitev zdravja ljudi in skr
beti za napredek zdravstvene 
službe vseh dežel, je bila leta 
1948 ustanovljena Svetovna 
zdravstvena organizacija 7. 
april pa se praznuje po vsem 
svetu kot mednarodni dan 
zdravstva.

Pri nas praznujemo ta dan s 
geslom: »V socializmu zdravje 
ni le pravica, temveč tudi dolž
nost!« Zato je Svet za zdrav
stvo in socialno politiko pri OLO 
Murska Sobota, mednarodni 
dan zdravstva razširil na zdrav
stveni teden, od 7 do 14 aprila

Skupno z ostalimi ustanova
mi, sindikati in množičnimi or
ganizacijami je Svet predvidel 
delovni načrt, po katerem se že

odvija delo za dvig zdravstve
nega stanja v  Prekmurju. Tako 
so že bila izvedena in so še 
predvidena številna predavanja 
iz zdravstva pri tovarniških ko
lektivih, večjih sindikatih in 
delovnh kolektivih. Srednje šo
le so ob mednarodnem dnevu 
zdravstva posvetile higieni eno
urno predavanje, ostale šole pa 
imajo predvidene roditeljske 
sestanke, kjer se bo razpravlja
lo o higieni. Kjer so le možno
sti, prisostvujejo tem sestankom 
krajevni zdravniki.

Svet za zdravstvo in socialno 
politiko pri OLO Murska Sobo
ta vabi k tej akciji vse prebi
valstvo Prekmurja, saj je mož
nosti za delo dovolj. V tednu 
zdravstva bodo tudi babice po
večale svojo skrb z večjim obi

skom dojenčkov in nosečih žen, 
ponekod pa bodo ludi izvedle 
predavanja o negi dojenčka. K 
predavanjem se bodo sestala 
tudi dekleta, ki so končala te
čaje Rdečega križa, prav tako 
bodo razpravljali o zdravstvu 
na tečajih protiletalske zaščite.

Dolžnost vsakega posameznika 
je, da po svojih močeh pomaga 
organom zdravstvene službe in 
da sam skrbi za ohranitev 
zdravja sebi in vsem ljudem. 
Kdor le more, naj obišče v teh 
dneh zdravstvena predavanja, 
skrbimo pa tudi za osebno hi
gieno, očistimo naše prostore, 
dvorišča; o vsem, kar boste na
redili v  zdravstvenem tednu, pa 
poročajte tudi našemu listu.

1783 ljudi je zgubilo življenje 
med velikimi poplavami na Ni
zozemskem.

Predsednik Italijanske repu
blike Einaudi je izdal ukaz, s 
katerim razpušča skupščino in 
senat ter razpisuje volitve za 
7. junij.

Ker se potresi v Turčiji še 
vedno ponavljajo, so odpotovali 
v Zahodno Anatolijo najbolj 
znani turški geologi, da bi pre
iskali vzroke potresov. Po prvih 
obvestilih, ki so jih dali znan
stveniki, bodo potresi trajali še 
ves mesec.

Važno opozorilo 
naročnikom!

Vsem našim naročal
kom in bralcem sporoča
mo, da smo zaradi po
dražitve papirja primo
rani zvišati ceno časo
pisa z veljavnostjo od 
L aprila t. l.

Odslej znaša celoletna 
naročnina 400 dinarjev, 
polletna 200 in četrtletna 
100 dinarjev. Ker pa ve
lja zvišanje šele od 1. 
aprila, velja za letošnje 
leto naročnina samo 375 
dinarjev. Naročniki, ki 
so že plačali celoletno 
prejšnjo naročnino, nam 
bodo proti koncu leta 
doplačali le še 75 dinar
jev, prav tako pa se 
vsem ostalim, ki so že 
naročeni na naš list, 
prišteje za letos k pr
votni naročnini isti zne
sek.

Upamo, da nas bodo 
naši naročniki razumeli, 
da smo se težko odločili 
za podražitev lista ter 
prosimo, da nam še na
prej ohranijo naklonje
nost in ostanejo naši na
ročniki. Če tako primer
jamo, je naročnina za 
tri mesece še vedno 
za polovico manjša, kot 
pa stane liter vina v go
stilni.

Pridobivajte še nada
lje nove naročnike te 
da bomo list lahko Izda
jali v večji nakladi in 
ga s tem kvalitetno in 
po obsegu dvignili.

Uredništvo in uprava
»Obmurskega tednika«

AKTUALNO S TRELJANJE

— S Koreje?
— Ne, z velikonočnega streljanja.

(Iz zadnje štev. »Totega lista«).

Dogodki 
zadnjih dni

NOVO PRESENEČENJE V 
MOSKVI — Še ni dolgo tega, ko 
smo poročali o »zaroti« skupine 
sovjetskih zdravnikov židovske
ga rodu, ki naj bi jo po vesteh 
sovjetskega radia in sovjetskega 
tiska pripravljali proti življenju 
nekaterih vodilnih osebnosti sov
jetskega političnega življenja. 
Osumljence so tedaj zaprli in o 
njih ni bilo ne duha ne sluha. 
V Moskvi so obljubljali velik 
proces, na katerem bodo prika
zali »zločinsko in protidrzavno 
delovanje« židovskih zdravnikov 
in s tem celotnega židovskega 
življenja v SZ in izven nje. Pač 
v duhu splošne protižidovske go
nje, ki je zajela vse države pod 
sovjetsko komando.

Toda po Stalinovi smrti so 
sledile »senzacionalne spre
membe, s katerimi si hočejo se
danji sovjetski oblastneži prido
biti svetovno javno mnenje in se  
utrditi tudi na znotraj med sov
jetskimi množicami. Omenili smo 
ie napovedano splošno amnesti
jo nekaterih vrst kaznjencev, 
spremembo kazenskega zakonika, 
milejši kurz v politiki do Zahoda 
in prijaznejše obnašanje do za
hodnih predstavnikov v Moskvi. 
(Sovjetska vlada je n. pr. umak
nila svojo zahtevo, da se ame
riško in britansko veleposlani
štvo preselita iz dosedanjih nje
nih prostorov.)

Pred dnevi pa je Radio Mo
skva objavil vest, da so sovjet
ske oblasti izpustile zaprte zdrav
nike in jih osvobodile vsakršne 
krivde. To je bil močan udarec 
dosedanji politiki nasilja, hkrati 
pa tudi en dokaz več, da se je 
sovjetsko vodstvo z NKVD na 
čelu v borbi proti nepriljublje
nim ljudem posluževalo lažnih 
obtožb in jih nato brez milosti 
likvidiralo. S tem dejanjem je 
sovjetska vlada v resnici tudi 
umaknila svoje obtožbe proti ži
dovski organizaciji »Joint«, ki je 
doslej podpirala z materialnimi 
sredstvi svoje sonarodnjake po 
vsem svetu Ob aretaciji židov
skih zdravnikov jo je namreč 
sovjetski propagandni aparat 
imenoval »agenturo ZDA« in 
»središče protisovjetskega delo
vanja«.

Niso se še polegli komentarji 
o tem dogodku, ko so zahodne 
agencije objavile vest, da so v Mo
skvi razrešili enega od petih taj
nikov CK KP Sovjetske zveze 
Ignatijeva, ki je ie do nedavna 
načeloval ministrstvu za držav
no varnost Moskovska »Pravda« 
mu očita, da je bil »nemaren in 
površen« pri svojem delu in da 
je dovolil načelniku preiskoval
ne službe, da je varal sovjetsko 
vlado. Ni dvoma, da ga bodo po
časi razrešili vseh ostalih funk
cij In ga slednjič strpali v ječo.

Na Zahodu pa se vprašujejo: 
ali ni to prva žrtev v okviru 
»spreobrnjenih čistk« ljudi, ki so 
ie  pred kratkim tako odlično slu
žili Stalinski politiki »likvidira
nja«? In kdo pride pri tem še na 
vrsto?

POGAJANJA NA KOREJI OB
LJUBLJAJO MIR. — Po najno
vejših vesteh iz Panmundžoma 
sta se delegaciji obeh borečih se  
strank — Združenega poveljstva 
in Kitajcev ter severnih Korejcev 
— sporazumeli o zamenjavi voj
nih ujetnikov. Po prvih sestankih 
je kazalo, kakor da se bosta raz
vila dva, po svoji vsebini raz- j 
lična načrta za zamenjavo bolnih 
in ranjenih vojnih ujetnikov. 
(Zamenjava predstavlja po mne
nju Američanov »preizkusni ka
men« za bodoče razgovore o 
premirjul) Toda Združeno povelj

stvo je pristalo na severnokorej
sko-kitajski načrt, ki v celoti te
melji na določbah ženevske kon
vencije. Tako bodo v bodoče po 
manjših skupinah zamenjali vse 
bolne in ranjene ujetnike, med 
njimi tudi take, kjer gre le za 
lažjo poškodbo. Bolnike in težke 
ranjence bodo zamenjali nepo
sredno, lažje ranjence pa bodo 
poslali v eno od nevtralnih 
držav. V vsakem primeru pa je 
treba upoštevati načelo lastne 
odločitve ranjencev.

Dokaj hitri sporazum kaže, da 
sta tokrat obe strani pripravljeni 
na resna pogajanja in da pri tem 
ne nameravata vsiljevati načr
tov, ki bi jih ta ali ona stran že 
vnaprej odločno odklonila. Če 
bodo šli dogodki po tej poti, se

Generalni skupščini Združenih 
narodov ne bo treba znova 
lotiti korejskega vprašanja, ka
kor je bilo rečeno še pred 
kratkim. Te dni bo izvolila no
vega glavnega tajnika OZN, ki 
ne bo po splošnem mnenju nihče 
drug kakor Šved Hammarskjoeld, 
saj se je zanj odločit Varnostni 
svet kot celota. Pričakujejo, da 
bo SZ v skladu s svojo »mirov
no ofenzivo« predložila tudi še 
kak kompromisen predlog o raz
orožitvi, ki naj bi zmanjšal med
sebojna nasprotja med velesila
mi. V bližnjih dneh lahko priča
kujemo precejšnjo popuščanje 
mednarodne napetosti, ki je tako 
močno prizadela svetovno jav
nost posebno v zadnjih dveh le

tih.

ožari povzročajo ogromno škodo -
ljudje pa so kljub temu brezbrižni in neprev dni

V zadnjih tednih je bilo v  
Prekmurju precej požarov; sa
mo v  marcu jih je bilo sedem, 
v aprilu pa že trije in sicer vsi  
3. aprila. Od teh so bili štirje 
gozdni požari, ostali pa so uni
čili domačije. Skupna škoda 
znaša nad milijon dinarjev.

V primeri s prejšnjimi mese
ci se je število požarov skoraj 
podvojilo, saj je v preteklem 
letu bilo vse leto le 42 požarov 
v vsem Prekmurju. Zakaj Je 
zadnji čas toliko požarov? Ali 
se ti požari ne hi dali prepre
čiti? O tem razmišljajo ljudje, 
ker se požara vsakdo boji. Kljub 
temu pa so še ljudje, ki tega 
ne premislijo dovolj resno in 
ne storijo vsega, kar bi lahko 
in bi tudi morali, da bi očuvati 
svoje imetje.

Precej požarov nastane zara
di neprevidnosti. Čeprav je s 
posebno uredbo prepovedano 
po 15. marcu kuriti v gozdovih, 
nekateri tega ne upoštevajo. V 
spomladanskih in poletnih me
secih, kadar dalj časa ni dežja, 
je velika nevarnost, da se ogenj 
hitro razširi po suhem listju.

travi in suhljadi po gozdu. Če 
piha veter, je nevarnost še več
ja t o potrjujejo štirje primeri 
gozdnih požarov v zadnjih ted
nih.

Več požarov so povzročili 
otroci. Tudi te požare je po
vzročila neprevidnost staršev, 
ki niso dovolj paziti na svoje 
otroke. Za majhne otroke niso 
vžigalice. Tudi večje je treba 
poučiti, da se ne bodo igrali z 
vžigalicami in ognjem. Mladina 
ima navado ob raznih prilikah 
streljati s karbidom ati mož

narji, pri tem pa vsled nepre
vidnosti zažge poslopje.. Kdo je 
kriv takih požarov? Ne pomaga 
trditev, da le tisti, ki je zažgal 
— kadar so to storiti otroci, 
krivi so predvsem ali vsaj naj
več starši, ki niso paziti na njih 

Požare povzroča tudi nepaz
ljivost starejših ljudi, ko so sa
mi neposredni povzročitelji po
žara, slabo čiščenje dimnikov 
in podobne stvari Vsi taki po
žari bi se s pazljivostjo lahko 
preprečili

(Nadaljevanje na 2. strani)

Za odpravo monarhije in 
ustanovitev republike se je iz
javila velikanska večina članov 
posebnega ustavnega odbora, ki 
ima nalogo podati priporočila o 
bodoči obliki vladavine v 
Egiptu.

Kakšno bo vreme ?
Tako se sprašujejo mnogi 

ljudje, predvsem pa kmetoval
ci. Saj je od primernega vre
mena .potrebne vlage, odvisna 
rast na poljih, travnikih, vino
gradih, sadovnjakih — sploh 
povsod v naravi Od vremena 
pa so odvisna tudi razna dela 
na polju. Zato smo na željo 
naših naročnikov uvedli že lan
sko leto poročanje o tedenski 
vremenski napovedi Toda, ka
kor ste gotovo že opaziti, se 
vremenske napovedi niso vedno 
uresničile. Tega pa ni krivo 
uredništvo tista, niti vremenski 
napovedovalci — saj ti niso 
neki preroki, ki bi lahko s po
polno točnostjo »prerokovali« 
vreme To so le strokovnjaki, 
ki zasledujejo spremembe v

ozračju in po dolgoletnih izkuš
njah delajo napovedi o spre
membi vremena.

Ti strokovnjaki pa včasih de
lajo tudi daljše vremenske na
povedi, ki se včasih uresničijo 
v celoti ali le delno ati se pa tudi 
ne uresničijo. Tak primer 
muhastega vremena imamo zad
nje tedne. Že nekaj časa so 
vremenski napovedovalci ob
ljubljati vsaj nekaj dežja, za 
zadnji teden pa kar precej. To
da namesto dežja smo imeli le
pe sončne dni, čeprav smo si 
dež bolj želeli. Sedaj pa se je 
oglasil meteorolog-samouk Ha
berman. ki napoveduje spomla
dansko sušo Morda pa se tudi 
njegova napoved ne bo uresni
čila. Da se le ne bi!
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Ljudska tehnika naj koristi tudi kmetovalcem
Pod ljudsko tehniko ne ra

zumemo le stroje, temveč tudi 
vse drugo znanje naprednega 
gospodarjenja na kmetiji. Res, 
da so stroji velik pomočnik tu
di v kmetijstvu, toda niso Se 
vse. Brez potrebnih gnojil, do
brega semena, izbire za katere 
poljedelske rastline je zemlja 
najbolj primerna, izbire pri
mernih sort in £e toliko drugih 
stvari bi si s stroji le olajšali 
delo, ne bi pa povečali pridel
ka. Zato se društva Ljudske 
tehnike, ki so bila ustanovljena 
v nekaterih občinah v letošnji 
zimi, ne zavzemajo le za naba
vo strojev in njihovo prouče
vanje ter usposabljanje za delo 
s stroji, čeprav je tudi to nji
hova naloga. Naloga Ljudske 
tehnike na podeželju je sezna
njati ljudi z vsemi naprednej
šimi oblikami dela na kmetiji.

Nekateri člani Ljudske teh
nike na podeželju so to nalogo 
prav razumeli. Odpravili so ne
kdanje avto-moto krožke, ki so 
našemu podeželju koristili zelo 
malo. Zavzeli pa se bodo za 
raziskovanja v kmetijstvu, ka
ko povečati donos naših polj. 
S takim delom pa bodo lahko 
pritegnili v svoje vrste večino 
kmetovalcev.

V Bogojini je društvo Ljud
ske tehnike naredilo načrt za 
delo. Zaprosili so občinsk 
ljudski odbor za zemljišče, kje 
bodo preizkušali delovanje

umetnih gnojil in raznih sort 
poljedelskih rastlin. Poizkuse 
bodo delali na ta način, da bo
do na enako pripravljeni in 
pognojeni zemlji posejali se
mena raznih sort. Ko bodo rast
line dozorele, bodo ugotovili, 
katera sorta bo za njihovo zem
ljo bolj donosna. Ugotavljali 
pa bodo tudi učinek gnojenja z 
umetnimi gnojili. Na dveh ena
ko velikih površinah, ki ležita 
druga poleg druge, bodo pose
jali enako seme, bodo pa različ
no pognojili. Po pridelku bodo 
lahko izračunali, če se tako 
gnojenje izplača in koliko ko

risti bo imel kmetovalec od te
ga. To bodo izračunali tako, da 
bodo odšteli vrednost umetnega 
gnojila od vrednosti, za katero 
bo pridelek večji od onega na 
nepognojeni površini.

Podoben načrt sl je naredilo 
tudi društvo Ljudske tehnike v 
Turnišču. V Veliki Polani pa 
se precej zanimajo tudi za sad
jarstvo. Pri takih načrtih pa je 
zelo važno to, da jih bodo lahko 
uresničevali brez posebnih pod
por; izkušnje pa bodo lahko 
uporabljali na svojih poljih vsi 
kmetovalci tistega kraja in ta
ko povečevali svoje pridelke.

D elovni ko lek tiv  
P ro izvodnje  nafte  je  izvolil 

novi d e la v sk i sv e t
Zadnji četrtek v marcu Je 

delovni kolektiv Proizvodnje 
nafte volil novi delavski svet. 
Priprava na volitve ni bila ta
ko živahna kot lansko leto, kar 
morda ni bilo niti potrebno. O 
delavskem samoupravljanju je 
bilo namreč že mnogo razprav, 
tato vsega tega ni bilo treba 
ponavljati pred volitvami. De
lovni kolektiv pa je že dorasel 
vojim nalogam, zate so pri

prave bile bolj demokratične od

lanskih. Lani je kandidatno li
sto sestavila sindikalna podruž
nica oziroma njen upravni od
bor, letos pa so predlagali kan
didate kar na predvolilnem se
stanku. Kljub temu so bili 
predlogi dobri in premišljeni. 
Predlaganih j r  bilo 75 kandida
tov, od teh 60 delavcev In 16 
uslužbencev. Med predlaganimi 
kandidati so bile tri žene, kar 
s ozirom na število zaposlenih 
lena ni malo. Na tem sestanku 
pa so obravnavali tudi pripom
be k novemu tarifnemu pravil
niku.

Odziv na volitve delavskega 
sveta je bil popolnoma zadovo
ljiv, saj so volili vsi delavci in 
uslužbenci. Pri izbiri novih čla
nov delavskega sveta ni manj
kalo resnosti. Vsakdo se je za
vedal, da je treba Izvoliti naj
boljše. V delavski svet so izvo
lili 80 članov in sicer 38 delav
cev in 12 uslužbencev. Največ 
glasov sta dobila obratovodja 
črpanja inž. Vladimir Skrget 
in obratovodja vrtanja Jurij 
Premuš.

LEPI IZGLEDI ZA RAZVOJ 
TVD PARTIZAN

V ponedeljek so se zbrali za
stopniki društev Partizan sobo
škega okraja, da si izberejo svo
je okrajno vodstvo. To je bilo 
potrebno, da bi okrajni odbor 
povezoval vsa društva v okraju 
in posredoval medsebojno po
moč. Na podeželju ustanavljajo 
vedno več društev, ki pa kot 
mlada, komaj ustanovljena, ni
majo izkušenj. Zato Je njihovi 
dobri volji treba tudi praktično 
pomagati.

Pogled na zbrane zastopnike, 
katerih je bilo 80, je dal čutiti, 
da je ne le v mestu, temveč tu
di na podeželju zavladalo po
sebno razpoloženje za telesno
vzgojno društvo Partizan. Zato 
bi bilo prav, da bi v krajih, 
kjer je skoro vsa mladina včla
njena v Partizanu, mladinski 
aktivi opravljali svoje vzgojno 
delo v teh društvih.

Največje letališče na svetu 
bod graditi v puščavi Modza
ve v Kaliforniji, ki ga bodo ver
jetno porabili za poskusni po
let prvega letala na atomski 
pogon, ki ga sedaj grade.

V današnji številki

NAGRADNA UGANKA
na zadnji strani

Ne za šalo, temveč zares!

TRI NAGRADE

1 .5 0 0 , 1 .0 0 0  

in  5 0 0  d in
smo razpisali za tri pravilne odgovore na vpra
šanje »Katera prodajalna v Murski Soboti« itd.
Sicer pa preberite uganko na zadnji strani in če 
boste našli pravilen odgovor, ga takoj sporočite 
upravi našega lista. — Izid nagradnega žrebanja 
bomo objavili v 17. številki »Obmurskega tedni
ka«, ki izide v petek, dne 24. aprila. Odgovore 
pa pošljite najkasneje do 21. L m. na naslov: 
»Obmurski tednik«, uprava, Murska Sobota.

Plodno de lo  PLZ v zimskih m esecih
Protiletalska zaščita v Prek

murju je začela živahno vaditi 
in se usposabljati za svoje na
loge so leta 1950. Največji na
predek pa je naredila posebno 
v letošnji zimi. Organizirane so 
bile predvsem hišne zaščite in 
vaške enote PLZ, medtem ko 
so mobilne enote v mestu že 
obstajalo.

Te nalogo so opravljali ob
činski odbori PLZ skupno z 
vaškimi odbori. Prebivalstvo v 
začetku ni bilo navdušeno za 
te tečaje in jih je zanemarjalo, 
se izmikalo. Nekateri so jih 
smatrali za nepotrebne. Pozne
je, v teku tečajev, pa so spo
znali, da vse, kar se je na te
čajih poučevalo, jim lahko le 
koristi. Zanimale so jih pred

vsem sanitetna, veterinarska in 
požarna služba. Po končanih 
tečajih jih je bilo razveseljivo 
poslušati, kako dobro so odgo
varjali na razna vprašanja. V 
manjših vaseh so bili uspehi 
boljši kot v večjih. Posebno v 
Gornjih Moravcih, kjer so na
pravili vsi tečajniki izpit z od
ličnim uspehom.

Nekateri občinski odbori PLZ 
so se zelo potrudili, zato uspeh 
ni izostal. Tako na primer v 
Beltincih, Puconcih, Bodoncih 
in še ponekod. V križevski ob
čini pa so bili najboljši v vasi 
Domanjševci, kjer živi madžar
ska manjšina. V bodonski ob
čini pa so se odrezali v vaseh 
Vadarci in Beznovci.

Ponekod pa je bilo slabše ali

celo slabo. Premalo razumeva
nja so pokazali v občini Do
brovnik in Črensovci. Zato bodo 
morali zamujeno nadoknaditi 
prihodnjo zimo.

V Soboti so sc izkazale na 
tečajih nekatere km 
ličnim uspehom. Tudi obiski 
ske, ki so napravile izpite z od
predavanj hišne zaščite so za
dovoljivi, saj je napravilo iz
pite z odilčnim ali prav dobrim 
uspehom ena tretjina članov.

Večina obveznikov PLZ se 
trudi, da bi se čim več naličila 
ter tako lahko pomagala v sili 
sebi in drugemu.

NA MURŠČAKU BODO 
V JESENI ODPRLI ŠOLO

Pred nekaj dnevi so imeli na 
Murščaku roditeljski sestanek, 
ki se ga je udeležilo večje šte
vilo ljudi. Starši so se zelo za
nimali za novo šolo, saj morajo 
njihovi otroci hoditi v šolo po 
eno uro daleč in po zelo slabih 
cestah. Na sestanku so izvolili 
petčlanski gradbeni odbor, ki 
bo poskrbel, da bodo vsa dela 
pravočasno in v redu opravlje
na. Poslopje za šolo že imajo, 
treba ga bo le nekoliko preure
diti Okrajni ljudski odbor je v 
ta namen prispeval 900.000 di
narjev. Šola bo imela štiri od
delke. Toko bo močno razbre
menjena sola na Kapeli, ki ima 
že toliko otrok, da so učilnice 
pretesne. Predvidevajo, da se bo 
pouk v novi šoli pričel že v je
seni. -ki.

USTANOVILI SO MESTNI 
ODBOR POČITNIŠKE ZVEZE

V Lendavi imajo tri družine 
Počitniške zveze in sicer na 
gimnaziji, rudarski šoli in šoli 
učencev V gospodarstvu, Minuli 
teden pa je bil izvoljen mestni 
odbor, ki bo vodil in dajal po
moč družinam z raznimi preda
vanji in nasveti. V odboru so 
zastopane vse tri šole. Pomenili 
so se o bodočih nalogah družin, 
ki bodo prvenstveno v pridobi
vanju novih članov, organizira
nju prenočišč, hrane in vodi
čev. V mesecu aprilu pa bo za 
vse družine predavanje »O lepo
tah Jugoslavije«.

V eč vasi bo dobilo e lek triko
Na področju ljutomerskega 

okraja bodo kmalu potegnili 
daljnovode od Ivanje do Nego
ve, od Sovjaka do Stare gore, 
od Cezanjevec do Stare ceste in 
Tomaža, , .  Na Krčevini nape
ljujejo omrežje. Pridni pa so 
tudi onkraj okrajne meje; v 
Drvanji bodo kmalu izročili 
svojemu namenu novo transfor
matorsko postajo, elektrika bo 
stekla po daljnovodu od Drve

nje v Ročico, v Zgornji Ščavni
ci pa jim bodo kmetje kmalu 
pritegnili. . .  Na področju ščav
niške občine bodo postavili tri 
transformatorske postaje. Z ve
seljem in hvaležnostjo so obča
n i sprejeli vest, da jim bo 
okrajni ljudski odbor Maribor- 
okolica dal za elektriko 3 mili
jone 836.000 din. Zdaj bodo še 
laže uresničili svoje velike na
črte.

Skupne napore kmečkih ljudi 
pa tu in tam motijo nič kaj 
koristne težnje posameznih lo
kalpatriotov. Tako so nastali 
spori okrog transformatorske 
postaje, ki bo dajala energijo 
spodnjemu delu Zgornje Ščav
nice in Nasovi; posamezniki iz 
elektrifikacijskega odbora v No
sovi sl prizadevajo, da bi stala 
transformatorska postaja na 
njihovem področju, čeprav so 
jim strokovnjaki drugače sveto
vali Po zamisli strokovnjakov 
naj bi postaja stala blizu Zgor
nje Ščavnice; s tem po Nasov
čani ne bodo nič prizadeti, saj 
bodo prav tako redno dobivali 
elektriko po daljnovodu, če pa 
bi postavili postajo na mestu — 
kakor to oni predlagajo — bi 
bilo teže rešiti vprašanje pre
skrbe obeh vasi z električno 
energijo.

Večina ljudi na tem področ
ju pa meni, da meje občin in 
okrajev ne bi smele biti pre
grada, ko gre za elektrifikacijo 
naselij za splošne koristi pre
bivalstva. To bi pa morali ve
deti tudi posamezni Nasovčani, 
ki s tem, da si v svojih fanta
zijah usvarjajo take meje, v 
resnici zavirajo napore večine 
prebivalstva na poti do elek
trike.

Dekleta občine Tišina so bilo med najboljšimi
Zaradi prevelikega števila de

klet. ki so obiskovale pouk iz
venarmadne vzgoje ženske 
mladine na Tišini, se Je vr
šil v dveh skupinah. V prvo 
skupino so bila vključena de
kleta Iz bližnjih vasi: Tišine, 
Tropovec, Gradišča. Murskih 
Črnec, Vanča vasi, Rankovec in

Petanjec, v drugo pa dekleta iz  
oddaljenih vasi: Murskih Petro
vec, Sodišinec, Gederovec, Kraj
ne, Borejce, Kupšinec in Sata
hovec. V obeh skupinah Je bilo 
70 deklet. Čeprav je druga sku
pina imela predavanja ob nede
ljah predpoldne, ni bilo težav 
zaradi obiska. Tečaj je bil do

bro organiziran, obisk zadovo
ljiv — 98 do 99-odstoten.

Tečajnice so pokazalo veliko 
zanimanje za predavanja, ker 
jim bo pridobljeno znanje dobro 
služilo v življenju. Pri izpitih je 
bilo opaziti, da so dekleta dobro 
dojemale snov. Razen tega, da 
so imele priročnike, so si pre

davanja v skrajšani obliki zapi
sovale v zvezke. Predavatelji so 
znali pritegniti zanimanje de
klet, tudi vzgojiteljica tečaja je 
znala zavzeti pravilno stališče. 
Zato je bil tečaj na Tišini iz
med 27, ki so bili že zaključeni 
v okraju Sobota, eden izmed 
najboljših.

Obiskovalke prvega tečaja

K u lturno  živ l je n je
v G ornji Radgoni

Zadnje čase smo imeli v Gor
nji Radgoni pestro kulturno 
življenje. Najprej so nam pri
kazali na odru radgonski gasilci 
Nušičevo komedijo »Navaden 
človek«, ki pa ni povsem uspela 
in to največ po zaslugi nekate
rih, ki so si iskali »korajže« na 
kaj čuden način. Morda so mi
slili, da bodo potem na odru 
bolj prisebni in da jim ne bo 
nagajala trema. Tovariši igralci, 
ne več tako!

S to igro so hoteli naši ga
silci gostovati tudi na Kapeli, 
pa ni bilo menda nič« ker se 
ducatu ljudi pač ne splača ka
zat! stvari, za katero je bilo 
treba toliko požrtvovalnosti.

V gosteh smo imeli tudi ljub
ljansko Filharmonijo. Čeprav 
je bil čas koncerta za radgon
ske razmere iz potrebe res ne
navaden, je bila dvorana polna, 
kar kaže, da so Radgončani le 
vneti za kvalitetno kulturno 
dejavnost. Člane Filharmonije 
so sprejeli poslušalci z velikim 
navdušenjem in jih tudi obda
rili s cvetjem in »sokom« naših 
goric.

Strokovne ocene o koncertu 
nam seveda ni mogoče dajati, 
ker temu nismo dorasli. Vemo 
pa le, da je bilo čudovito lepo 
in da bi poslušali še in Še. Taka 
gostovanja so res hvalevredna, 
in čeprav je Radgona nekje da
leč od Ljubljane, bi bilo prav, 
če bi bilo takih kulturnih do
živetij še več. Za nas iz »pro
vince« je tak kulturni dogodek 
senzacija, za Ljubljano pa več 
ali manj vsakdanja reč. Zato 
pa posredujte več kulture iz 
naših kulturnih središč.

Se isti dan popoldne so nam 
prikazali na odru soboški dijaki 
Cankarjeve »Hlapce«. Pri še 
dokaj dobro zasedeni dvorani 
so mladi igralci nastopili še kar 
sigurno in pri vsem delu se je 
režiserja, ki je pokazal mnogo

pokazala vešča roka spretnega 
smisla za posredovanja Cankar
jevih idej, ki jih vsebuje drama.

Po vsem tem moramo teči, da 
smo bili zadnje čase de
ležni raznih kulturnih dobrin, 
ki so bile večinoma »uvožene«. 
Kdaj nam bodo pa kaj pokazali 
Radgončani, kajti razen kon
certa radgonskih pionirjev, je 
bila z radgonske strani letos še 
po večini kulturna suša. -rko

»VZORNI SOPROG«
NA SOBOŠKEM ODRU

Avery Hopwoodovo komedijo 
v treh dejanjih »Vzorni soprog« 
lahko štejemo med najuspelejše 
prireditve, ki smo jih gledali v 
letošnji sezoni na soboškem 
odru. Ne mislim tu Snovi, ki jo 
komedija obdeluje (v tem smo

imeli na odru boljše stvari), 
temveč na igro samo, podajanje 
vlog in režijo. Predvsem reži
serju je treba dati priznanje za 
res dobre režiserske prijeme. 
Tudi vsi igralci, Vlado Kukanja, 
Metoda Nadai, Jože Zrini, Ma
tilda Cenar, Edi Perhavec, So
nja Meglič in Rudi Kmetec, so 
svoje vloge podali res dobro, 
za soboške razmere. Prednjači 
pa Vlado Kukanja v vlogi na
ivnega »Vzornega soproga«.

Dramska sekcija SKUD »Šte
fan Kovač« je s komedijo pri
pravila številnim Sobočanom res 
dve uri vedrega razvedrila in 
smeha.

Plemenski sejem v Soboti
Ob zaključku spomladanskega 

priznavanja (licenciranja) ple
menjakov je ugotovljeno, da v 
obmurskih krajih manjka znat
no Število bikov. V velikih sre
diščih Občin Puconci, Bodonci, 
Sobota, Martjanci, v okraju So
bota in v občini Veržej okraj 
Ljutomer pa so kljub slabim 
krmskim razmeram zredili za
dovoljivo število mladih ple
menskih bikov, ki so naprodaj.

Da se omogoči občinam oz. za
drugam, da si nabavijo manj
kajoče plemenjake, OZZ Sobota 
s sodelovanjem ostalih OZZ 
Ljutomer organizira plemenski

sejem ca bike: Istočasno bo tudi 
sejem za plemenske telice in 
krava. Sejem bo v sredo 15. 
aprila na sejmišču v  Soboti. 
Od 8. do 11. ure bo izvedena 
strokovna ocena In razvrstitev 
živali v kakovostne razrede, 
med 11. in 12, uro pa se začne 
prodaja plemenskih bikov, telic 
in krav na javni licitaciji.

Na sejem se lahko priženejo 
samo one Živali, za katere se 
lahko z veterinarskim potrdilom 
izkaže, da niso tuberkulozne.

Za sejem v prvi vrsti pridejo 
v poštev mladi plemenski biki, 
starejši od 10 mesecev, ki so 
pri spomladanskem priznavanju 
bili spoznani, da bodo primerni 
za pleme in tudi že prijavljeni 
za sejem. Nadalje plemenske te
lice in krave starejše nad 18 
mesecev. Za telice nad 20 me
secev more biti z veterinarskim 
potrdilom zajamčena brejost, 
ravno tako za krave v kolikor 
niso največ do 3 mesece po te
letu.

Prednost pri prodaji bodo 
imele Živali z rodovniškim po
reklom. Rodovniške izvlečke 
bodo izdajali pristojni živinski 
tehniki.

Na plemenski sejem bo pri
peljanih okrog 70 bikov, število 
prignanih krav in telic pa še ni 
znano. Za nakup plemenskih bi
kov je veliko zanimanje.L epi  u s p e h i

Lj u d s k e  u n iv e r z e  v L en d a v i
Ljudska univerza v Lendavi 

je zabeležila v letošnjem letu 
lepe rezultate, saj je na desetih 
predavanjih bilo navzočih okoli 
1800 ljudi, ki so z zanimanjem 
sledili vsem predavanjem in tu
di sodelovali v diskusijah. Pre
davanja so bila politična, stro
kovna in vzgojna. Ker so bila 
dobro pripravljena, so tudi do
segla svoj smoter, za kar je tre
ba dati priznanje vsem preda
vateljem. V minulem tednu je 
bilo deseto predavanje, ki ga je 
održal tov. ing. Cigit Koloman, 
»Začetek NOB v Prekmurju«.

Temu predavanju Je prisostvo
valo tudi precej mladine, ki se 
je seznanila z borbo prekmur
skega ljudstva proti okupatorju 
že v prvih dneh vstaje sloven
skega naroda, na Čelu z narod
nim herojem Štefanom Kova
čem. -ec.

Britansko potniško letalo na 
raketni pogon tipa »Comet« je 
preletelo od Londona do Tokia 
v rekordnem času 35 ur in 
55 minut.

Voditelji 84 socialističnih 
strank bodo imeli 11. aprila 
tridnevno zasedanje generalne
ga sveta Socialistične interna
cionale v Huteauxu v Franciji. 
Na dnevnem redu je pregled 
mednarodnega političnega polo
žaja, razprava o konferenci 
azijskih socialističnih strank v 
Rangunu in diskusija o vpraša
nju Trsta.

Z a s t o n j  j e  i s k a la  p o m o č
p r i  z d r a v n i k u

Na Stari cesti v ljutomerskem 
okraju živi zadružnica in mati 
šestih otrok Elizabeta Pučkova. 
Zelo slabo vidi, očesna bolezen 
jo močno ovira pri upravljanju 
gospodinjskih in materinskih po
slov. Posebno je prikrajšan eno 
leto star otrok, katerega mati 
le s težavo hrani in neguje. Da 
ta žena tudi duševno trpi, saj bi 
rada svojim otrokom kar naj
udobneje uredila gnezdo, menda 
ni treba posebej dokazovati.

Pred kratkim je Pučkovo pre

gledal ljutomerski službujoči 
zdravnik, ki jo je na pobudo 
okrajnega vodstva Rdečega križa 
napotil v Mursko Soboto k spe
cialistu za očesne bolezni, dr. 
Pečanu, s pismenim priporoči
lom, da naj jo pregleda in ji 
predpiše očala. Ko je napol sle
pa ženica prišla v čakalnico, je 
izročila napotnico službujoči me
dicinski sestri, ki ji je velela, 
da naj malo počaka. Toda čez 
nekaj časa ji je sestra sporo
čila, da je zdravnik ne bo pre
gledal, ker je doma iz ljutomer
skega okraja. Vrnila ji je na
potnico s pripombo specialista: 
pregled odklanjam ! 

Lahko si mislimo, s kakšnimi 
občutki je ženica zapustila am
bulantne prostore. Tak postopek, 
ki ni v skladu s človeškim, še 
manj pa z zdravniškim dosto
janstvom, je vreden javne kriti
ke. Mar ni tokrat šlo za človeka, 
ki mu je družba hotela pomagati 
iz težav, v katere ga je pahnila 
bolezen? Na to hi bilo treba po
misliti, pa bi padlo sklicevanje 
na neki spor, ki je nastal med 
dr. Pečanom in OLO v Ljutome
ru zaradi izplačila Izredne na
grade za usluge. Prav bi bilo, če 
bi ta spor čimprej odstranili v 
obojestransko korist. Prav tako 
pa menimo, da bi zaradi njega 
ne smeli bili prikrajšani bolniki, 
ki iščejo pomoč v naših zdrav
stvenih ustanovah.

Okr. odbor RKS Ljutomer.

Če pa že nastane požar
(Nadaljevanje s 1. strani)

bi morala biti prva skrb ljudi, 
omejiti ga, če se ga ne da več 
pogasiti. Pri omejevanju in ga
šenju požara bi morali sodelo
vati vsi ljudje v kraju požara 
in to ni le skrb gasilcev. Ne 
trdimo, da ljudje tega ne bi 
hoteli. Toda včasih ne vedo, 
kako. Zato se zbirajo ob poža
ru in delajo le gnečo, kot se je 
zgodilo v Gerlincih, ženske pa 
pomagajo jokati nesrečnežem, 
ki jim gori domačija, kakor da 
bi to kaj pomagalo. Kdor ne ve 
in ne more narediti kaj korist
nega za omejitev in gašenje po
žara, naj se rajši umakne, da 
bodo gasilci laže opravljali svoj 
posel. Kakor pri vsakem delu, 
tako tudi pri gašenju požara 
mora nekdo voditi. To je na

vadno gasilski poveljnik, zato 
je njegova navodila treba spol
njevati.

Velikega pomena pri gašenju 
požarov pa je pripravljenost 
gasilcev. Ti morajo biti hitro 
na svojem mestu in morajo 
imeti pripravljeno svoje orod
je za vsako akcijo. Ne smejo 
se dogajati podobni primeri, 
kot se je zgodilo kramarovskim 
gasilcem, ko so prišli na mesto 
požara v Gerlince z motorko, a 
brez bencina. Ne smejo pa se 
dogajati niti razne manjše po
manjkljivosti, ki bi otežkočale 
gašenje. Pri gašenju je naj
večje važnosti hitrost in pri
pravljenost.

Vedno pa naj nas spremlja 
opozorilo: pazimo, da ne po
vzročimo požara!
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M ladi telovadci so zvesti nasledniki 
ustanoviteljev društva

V drugi polovici preteklega 
meseca je bila v Ljutomeru te
lovadna akademija, ki jo je 
priredilo društvo »Partizan«. 
Nastopilo je 120 telovadcev — 
od najmlajših pionirjev do sta
rejših mojstrov na orodju. Na
stopajoči so pred gledalci znova 
dokazali, da so zvesti nadalje
valci tistega, kar so za počeli 
že ustanovitelji društva.

Program je imel 15 točk, ki so 
dale prireditvi zaokroženo vse
bino in hkrati prikaz dela tistih, 
ki jim je telesna vzgoja zelo pri 
srcu. Mladi in stari so dali vse 
iz sebe. kar so mogli; sicer red
ki gledalci so to pot lahko od 
blizu spoznali pestro delo v 
telovadnici in videli nekaj 
vrhunskih storitev. Najbolj se 
je postavil oddelek pionirk, ki 
so trikrat z uspehom nastopile. 
Tudi mladinci, ki jih vodi v i
zavišek, so pokazali precej ru
tine v preskokih čez konja in 
v talni telovadbi. Mladinke so 
v zadnjem času zelo napredo
vale; s težkimi prvinami na dvo
višinski bradlji, talno telovadbo 
in ostalimi vajami se gledalce 
prepričale, da mnogo obetajo — 
ne samo v okrajnem, marveč

tudi v republiškem merilu. Po
treben jim je le strokovno spo
sobnejši vodnik, čeprav ne kaže 
spregledati pridnosti Marice 
Stermanove, ki jih je doslej vo
dila. Člani so nastopili na drogu 
in bradlji. Svoje so opravile 
tudi članice, ki so šele pred 
kratkim začele z redno telovad
bo.

Na akademiji, ki je bila dva
krat v telovadnem domu, so

pokazali, da ima društvo precej 
dobrega naraščaja. Mladi in še 
neizkušeni voditelji, ki so mar
sikaj nadomestili s pridnostjo, 
kakor tudi ostali telovadci, pa 
so takrat zaslužili večje pri
znanje kot so ga bili deležni od 
občinstva. Slaba udeležba pre
bivalcev Ljutomera na aka
demiji jim prav gotovo ne more 
biti v vzpodbudo in priznanje.

-ne

Soboški čebelarji so posadili 
190 lipovih drevesc

Čebelarska družina v Soboti 
misli tudi na bodočnost. Zato 
so člani sklenili, da bodo zasa
dili, kjer koli bo mogoče, lipo
va drevesca. Na odraslih, cveto
čih lipah bodo nabrale čebele 
mnogo dobrega medu. Sicer bo 
to šele v daljnji bodočnosti, 
kar pa pridnih čebelarjev ne 
moti. Tudi bodočim rodovom je 
treba pripravljati ugodne pogo
je za čebelarstvo. Zato so v 
preteklih mesecih posadili ob 
kanalu pri Soboti, kjer predvi
devajo nov mestni park, 190 li

povih drevesc. Pri tem delu so 
opravili okrog 200 delovnih ur.

Njihova akcija pa ima še dru
go dobro stran. IZ teh drevesc 
bo zrasel nov park, ki bo po
sebno ob cvetenju privabljal s 
svojim prijetnim vonjem mnoge 
Sobočane, Čebelarji pravijo, da 
bi posadili še več lipovih dre
vesc, če bi jim le nekdo poka
zal, kje jih po novem mestnem 
regulacijskem načrtu lahko sa
dijo. To pa bi koristilo tudi 
mestni občini, ki bi brez poseb
nih izdatkov dobila lepe na
sade.

Ša h o v sk o  d r u š t v o  v
LENDAVI JE ZAŽIVELO

V Lendavi je bilo že od nekdaj 
zanimanje za šah, vendar je delo 
v lanskem letu nekako zamrlo, 
kar je videti tudi pri članstvu, 
ki se je znižalo od 150 na 50. 
O vseh teh napakah je podrobno 
razpravljal občni zbor, ki je 
ugotovil, da se je kljub temu 
delalo, posebno aktivni so bili 
šahisti rudarske šole in gimna
zije. V gimnaziji so celo imeli 
teoretična predavanja, ki jih je 
imel znani šahist Čisar, zato so 
si ga člani tudi izbrali za pred
sednika društva. Novi odbor s 
predsednikom Čisarjem bo prav 
gotovo uspel, da se bo delo po
živelo in da bomo v kratkem 
brali o doseženih uspehih.

STRELSKA DRUŽINA 
V LENDAVI ŽE DELA

V zvezi z reorganizacijo okra
jev v Prekmurju Je delo strel
skih družin na področju Len
dave popolnoma prenehalo. Pred 
tednom pa so v Lendavi zopet 
Sklicali ustanovni občni zbor in 
Ustanovili Občinsko strelsko 
družino, v katero bodo vključili 
vse sosednje vasi, kjer posebno 
mladina kaže veliko voljo do 
strelstva. Skupno z vojaško 
enoto v Lendavi si bo družina 
uredila tudi strelišča. Pomoč so 
obljubili tudi rezervni oficirji, 
ki se bodo v celoti vključili v 
družino in pomagali mladini z 
raznimi predavanji.

Radio tombola 12. IV. 1953
V 2. kolu Radio tombole je enkratno povečano 

število dobitnikov. Izžrebanih bo 50.000 tombolskih 
dobitkov in 2118 tombolskih premij v skupni vredno
sti 12 milijonov dinarjev Cena tombolske tablice stane 
samo 20 dinarjev. Tombolske tablice prodajajo vsi 
prodajalci srečk Jugoslovanske loterije (v Ljutomeru 
prodajalna časopisov »Panonija«, v G. Radgoni tvrdka 
Vidmar naproti Okraja). Prav tako izplačujejo tom
bolske dobitke prodajalci srečk na podlagi žrebne, 
katera bo objavljena v vseh časopisih

Sreča vas čaka — morda boste tokrat zadeli vi?! 
Zahtevajte načrt dobitkov

T e š a n o v č a n i in  V u č je g o m ilč a n i
g r a d ijo  n o v o  o k r a jn o  c e s to

Dobre ceste so nam potrebne. 
Zato so se ljudje z veseljem lo
tili dela na novi okrajni cesti 
od Tešanovec do Vučje gomile 
in Sela. V zgodnjih pomladan
skih dneh so Tešanovčani dan 
za dnem odhajali na odmerjene 
parcele. Nekateri so selo pridni, 
saj so opravili delo že na treh 
parcelah, čeprav se najdejo tu
di taki, ki ni so delali še nič. 
Kljub temu, da je dobra cesta 
potrebna vsem. se nekateri iz
mikajo. Ali ni to izkoriščanje, 
ko taki ljudje čakajo, naj bi

drugi naredili tudi zanje? Ali si 
nekateri tako zamišljajo tovari
štvo in medsebojno pomoč med 
vaščani? Nekateri pa so se tudi 
razburjali zaradi nekaj metrov 
zemlje, ko so cesto ponekod 
razširili ali jo izravnali. Vse to 
kaže na slabo razumevanje ne
katerih ljudi. Toda cesta bo 
kljub temu narejena, ker večina 
vaščanov smatra, da je po
trebna.

Se bolje so razumeli potrebo 
nove okrajne ceste v Vučji go
mili, ki so že pred leti prosili, 
da bi to cesto prevzela okrajna 
uprava za ceste ter jo primerno 
razširila in uredila, da bi bila 
sposobna za vsakršni promet. 
Prednjačil je Odbornik občin
skega ljudskega odbora tov. 
Taljan, čeprav odborniki v Te
šanovcih mislijo, da njim ni 
treba delati na cesti, ker oprav
ljajo druga dela. Vučjogomilča
ni pravijo, da ne bodo nehali 
z delom, dokler cesta ne bo go
tova. Tešanovčanom, ki imajo 
daljši sektor ceste, so celo ob
ljubili, da jim bodo dali v po
moč 100 delavcev. Zaradi tega 
pa ne bi smeli posamezniki v 
Tešanovcih špekulirati na račun 
delavnosti Vučjegomilčanov.

Delo na novi cesti dobro na
preduje. Pripravlja se že gramoz 
za posipanje. Kmetovalci so ob
ljubil i. da bodo vozili ta gramoz 
ha cesto, ker cestna uprava sa
ma ne bi zmogla. Tako bodo s 
Skupnimi močmi vaščanov in 
Uprave za ceste pri OLO Sobo
ta zgradili dobro okrajno cesto. 
Kajti uprava za ceste ne bi 
Zmogla sama tako velikih stro
škov. B.V.

Beltinci
Občinska organizacija Zveze 

Vojaških vojnih invalidov v Bel
tincih je na občnem zboru ugo
tovila, da lansko leto ni imela 
nobenega sestanka niti odbor 
ni imel nobene seje. Zato so 
navzoči člani sklenili, da bodo 
letos izboljšali svoje delo in se 
bodo sestajali mesečno. Vsi 
člani ZVVI pa bodo tudi člani 
Socialistične zveze delovnega 
ljudstva in tisti, ki še niso, se 
bodo takoj vpisali. Novi odbor
niki. izvoljeni na tem občnem 
zboru, so obljubili da bodo 
spolnjevali svoje naloge.

Gasilska objava
Prispela je gasilska knjižica 

štev. 6 — Trodelni napad. Ga
silska društva, ki knjižice še 
niso prejela, naj jo dvignejo v 
okrajni pisarni. Zberite tudi 
nadaljnja naročila za knijžico 
in to takoj sporočite na OGZ.

Ponovno opozarjamo vsa 
PGD, da se požarna poročila 
Okrajni gasilski zvezi dostav
ljajo v dveh izvodih in to naj
pozneje 48 ur po požaru. Teh 
navodil se je treba strogo dr
žati.

ŽREBANJE GASILSKE 
LOTERIJE

bo 31. marca 1953. Vsa prosto
voljna gasilska društva poziva
mo, da razprodajo vse srečke in 
prevzamejo srečke na OGZ. 
Prodane srečke obračunajte na 
OGZ najkasneje do 20. maja.

Iz pisarne
Okrajne gasilske zveze 

Murska Sobota

TUDI V RADENCIH SO SE 
SPOMNILI NA ZADRUŽNI 

DOM
Gospodarski svet v Radencih 

se je v zadnjem času odločno 
zavzel za to, da bi zadružni dom 
čimprej služil svojemu namenu. 
Da pa ne bo ostalo zgolj prt 
sklepih, so poskrbeli kmetje, ki 
bodo v kratkem pripeljali les 
za ostrešje. Posamezniki meni
jo, da bi bilo najprej treba do
končati dela v dvorani, precej 
pa je takih, ki so se izrekli za 
to, da bi najeli 2 milijona din 
posojila in še letos dostojno 
opremili vse prostore v zgradbi. 
Naj bo kakor koli že: Začetek 
Je dober in če bodo pobudo go
spodarskega sveta podprli vsi 
vaščani, uspeh prav gotovo ne 
bo izostal. -ki.

V Soboti pripravljajo letališče
Pred enim mesecem je začel 

aeroklub v Soboti urejevati 
svoje novo letališče. Vsa dela 
opravljajo prostovoljno, poma
gajo jim tudi nečlani. Posebno 
so se izkazali mladinci predvo
jaške vzgoje iz Tišine in okoli
ce, ki so v Času svojega tabor
jenja prišli pomagat. Na bodo
čem letališču so delali tudi 
mladinci predvojaške vzgoje iz 
Sobote in okolice. Pomagajo pa 
tudi drugi Sobočani.

Letališče v Soboti bo služilo 
aeroklubu pri vajah. V drugi 
polovici aprila bodo začele ja
dralne vaje, ki bodo vsak dan. 
Vsak član, ki se je prijavil za 
jadralni šport, bo moral vaditi

dvakrat tedensko. Za začetnike 
se bo začel v kratkem nov te
čaj. Letališče pa bo služilo tudi 
padalcem, saj bo na njem lahko 
pristajalo motorno letalo.

Lendava
Na zadnjem občnem zboru 

Vojaških vojnih invalidov ob
čine Lendava so sklenili, da se 
k njihovi organizaciji priklju
čijo invalidi iz občine Gaberje, 
katerih je komaj 26. Tako bo 
lendavska organizacija združe
vala 123 članov.

Čeprav je v lendavski občini 
večina članov organizacije ZVVI 
madžarske narodnosti, so v zad
njih tednih zbrali 40 novih 
naročnikov za Invalidski vest
nik. Člani so na občnem zboru 
kritično ocenili svoje delo v 
lanskem letu in so sklenili, da 
bodo letos še delavnejši. Sode
lovali bodo na raznih prosla
vah, aktivno bodo delali v or
ganizacijah in društvih, kakor 
tudi se udeleževali prostovolj
nega dela. Vsakega člana svoje 
organizacije, ki bo umrl, pa 
bodo vsi pospremili na zadnji 
poti.

VESTNI POPISOVALCI
V OBČINAH ČRENSOVCI IN

BELTINCI
V soboto so popisovalci prebi

valstva predajali popisne liste 
občinskim komisijam za popis.
V občinah Črensovci in Beltinci 
je popis potekal v redu, razen 
nekaj manjših izjem. Za popi
sovalce so bili izbrani sposobni 
ljudje, kjer je te bilo mogoče 
uslužbenci in učitelji. Ker teh ni 
bilo dovolj, pa So pomagali tudi 
drugi. Član občinske popisne 
komisije je pohvalil popisoval
ca v Lipi, mladinca Štefana Dr
variča. V Črensovski občini pa 
je predal popisni material naj
bolje urejen mladinec Stefan 
Maučec, ki je popisoval v Dol
nji Bistrici.

Med dobrimi pa so bili tudi 
nerodni in površni popisovalci. 
Hudo se sliši, da bo treba po
pisne liste, ki jih je popisovala 
v Melincih Malčka Sabo, pre
pisati, ker so nečitljivo popisa
ni. Inštruktor za popis prebival
bova neredno prihajala na in
struktažo ih še ko je prišla, ni 
pazljivo poslušala. Zato ni ču
da, če je tudi delo slabo opra
vila. Bor.

Delavne žene na Hodošu

Zimski čas, ki nudi kmečkim 
ženam in dekletom največ ča
sa, da se usposabljajo za dobre 
gospodinje, so koristno izrabile 
tudi žene na Hodošu. Organizi

rale so kuharski tečaj, katerega 
je obiskalo 15 žena in deklet 
(kakor jih vidite s svojo učite
ljico na sliki).

V dveh dneh 4 požari
HODOŠ — 3. aprila opoldne 

Je začelo goreti v gozdu pri Ho
došu. Vžgalo se je od rakete, 
katero so izstrelili madžarski 
vojaki in je padla na naši stra
hi V stometrskem obmejnem 
pasu. Ker je tamkaj bila velika 
suha trava in suho vejevje, pi
hal pa je močan južni veter, se 
je požar hitro širil. Požar je za
jel 7 ha površine. Gasilci iz Ho
doša in Krplivnika, skupno s 
tamkajšnjim prebivalstvom, so 
preprečili, da bi se požar raz
širil v bližnji neposekan gozd, 
ki meri 40 ha.

žara so prišli gasilci iz bližnjih 
Vasi  in celo iz Sobote S tremi 
motornimi in 7 ročnimi brizgal
kami, Gašenje je bilo otežkoče
no, ker v bližini ni bilo vode, 
zato so jo s pomočjo verige mo
rali dovajati 400 m daleč. Prt 
gašenju: še je. opeklo na rokah 
8 oseb, od teh trije gasilci. Zgo
reli sta dve hiši z gospodarski
mi poslopji in ena klet. Skoda 
znaša en milijon dinarjev, za
varovalnina uničenih objektov 
pa le 450.000 dinarjev.

*

DOKLEŽOVJE — 4. aprila 
opoldne je delavec državnega 
posestva Nemščak opazil, da je 
gorel most na potoku Kapuš
njek, čez katerega pelje železni
ška proga, Požar je povzročilo 
verjetno žareče oglje, ki je 
padlo iz lokomotive. Ker je pi
hal močan veter, so začeli go
reti leseni podporniki. Gasilci 
iz Dokležovje so požar hitro 
pogasili. Škoda znaša okrog 
200.000 dinarjev. Delavci so za
čeli most takoj popravljati.

KOROVCI — zvečer 4. aprila 
je nastal iz neznanih vzrokov 
požar v državnem gozdu, last 
Gozdne uprave v Soboti. Kljub 
takojšnjemu nastopu gasilcev in 
drugega prebivalstva je požar 
povzročil v mladem, osemletnem 
gozdu 63.000 dinarjev škode. To 
je ponovni opomin, da je treba 
biti v gozdu previden in ne ku
riti niti kaditi, Kajti sedanji čas 
je najnevarnejši za gozdne po
žare.

GERLINCI — 3. aprila popol
dne je nastal v Gerlincih velik 
požar, katerega je povzročil slab 
dimnik na hiši Alojza Vogrin
čiča, štev. 35. Ker je pihal ve
ter, se je požar- hitro razširil na 
sosednji dve zgradbi, last Franca 
Čerpnjaka, štev. 36 in Josipa 
Hanžara, štev. 39. Na kraj po

Š P O R T
KAC (Avstrija)—MURA 1:1
Soboški nogometaši so imeli 

zadnjo soboto v gosteh avstrij
sko enajstorico, moštvo KAC iz 
Celovca. Za srečanje je vlada
lo izredno zanimanje, saj se je 
kljub delavniku zbralo na sta
dionu Mure okrog 1000 gledal
cev. Vendar Je bilo pričakova
nje večje, kakor ga je nudila 
igra Sama. Razočarali so pred
vsem gostje. Čeprav smemo 
smatrati neodločen rezultat Mu
re za uspeh, lahko upravičeno 
trdimo, da so gledalci mnogo 
več pričakovali od gostov, ki 
predstvaljajo večkratnega pr
vaka Koroške in nastopajo v 
avstrijski B-ligi.

Domačini so bili gostom po
polnoma enakovreden nasprot
nik, večkrat celo v premoči. Re
zultat bi lahko bil drugačen, v 
korist Mure, če bi bila njena 
napadalna vrsta bolj prisebna 
V vsem srečanju je bilo bolj 
malo zanimivih minut, med nji
mi res lep gol Zelka in nekaj 
lepih posegov vratarja Mure

J a n e z  Š v a j n c e r :  (27)

STRELI NA MEJI
Na pol poti je kočar Miha zaklical Cmagerju : »Pojdi hitro 

za nami! Zdaj moramo ostati skupaj.«
Cmager je videl pred seboj samo sence. Sneg je še nale

taval, vendar se je že malo polegel. Pospešil je korake, ker 
oni spredaj niso hoteli čakati.

Pot se je vila po kolovozu. Sneg je pokril zmrzal, v ka
tero so bile vrezane kolesnice. Najbolj se je mučil Anza, k i je 
moral paziti, da ni zgrešil poti. Dokler so bili v kolovozu, se 
tega ni bilo bati. Človek ni mogel zaiti, saj je pot peljala med 
gozdom in vinogradom Ko so zavili na piano, je postalo težje.

Cmager se je nocoj nemirno obračal nazaj. Neznane slut
nje so ga obhajale. Razbijalo mu je v sencih, in zdelo se mu je, 
kakor da bi mu nekdo prišepetavali »Nesreča te čaka, Ne bi 
smel iti od doma. Ženo si pustil samo s otroki. Vsa je v skrbeh 
zate. Streha na koči je trhla. Kaj če bo popustila pod težo 
snega in zasipala vse pod seboj. Otroci bodo kriknili, toda 
sneg jim bo zamašil usta in zadušili se bodo.« Že je hotel za
vpiti na pomoč, ker je nenadoma zaslišal, kakor da bi sneg 
zrušil njegovo kočo Kakor vkopan je obstal, toda polagoma 
se je pomiril. Sneg ni pokopal njegove družine pod seboj, samo 
z drevesa, pod katerim je gnal živino, se je usipal. To je tako 
zamolklo zabobnelo. On pa je mislil, da še je Zgodila nesreča. 
Zopet je gazil po snegu in zopet so se mu vračale prejšnje 
misli. Ko je bil še mlad, je neko zimo več dni zaporedoma 
snežilo. Na nekem hlevu je popustila streha. Živine niso mogli 
rešiti. Ko so jo odkopali, je bila že trda. Tudi hlapec je našel 
smrt pod ruševinami. Z iztegnjeno roko je ležal poleg svojega 
ležišča, kakor bi obtoževal gospodarja, da je moral prebivati 
v hlevu. Pustili so ga ležati na snegu tako dolgo, dokler niso 
odkopali živine. Šele nato so ga odnesli v mrtvašnico. Zanj 
niso potočili nobene solze, zaradi zasute živine pa se niso mogli 
potolažiti. Dolga leta jim je pridno služil in vendar mu ob 
smrti niso poklonili niti enega venca. Zagrebli so ga, kakor 
da bi komaj čakali na njegovo smrt. Ali ne bo konec teh 
misli? Nikdar se še niso vrstile tako brez presledka. In vsaka 
prinaša žalost. Tudi takrat je bila zima, ko so našli obešenca

na drevesu ob cesti. Ni ga poznal. V vasi so samo vedeli, da 
je berač. Od časa do časa je prihajal in prosil miloščino. Spal 
je tam, kjer ga je zatekla noč. Ljudje so mu dajali jesti, ker 
se jim je smilil. Nikdar niso zvedeli, kdo so njegovi starši in 
kdaj je začel beračiti. Kako so se čudili, ko so ga videli obeše
nega. Smrt ga je iztegnila, da je bil mnogo daljši. Veja se je 
upogibala in veter je pozibaval njegovo truplo Cmager se je 
stresel, toda ne od mraza, le teh strašnih misli mu je bilo do
volj. Zdaj bi že morali biti čez mejo. Kje so ostali, da jih ne 
sliši. Preveč je zaostal, pohiteti mora za njimi Ne bodo mu 
očitali, da je bil zanič. Da, da. jih že sliši. To so oni. Zakaj 
vendar tako kričijo. Vinko jih je vedno svaril, naj bodo tiho 
in zdaj so začeli celo streljati. »Anza, ne ubijaj,« je hotel za
kričati, a glas mu je zamrl v  grlu.

★
Ljubezen je včasih zelo kratka. Človeka marsikdaj čez noč 

objame topla misel, v srcu mu je lepše, z lahkimi koraki hodi 
med ljudmi. Postane dobre volje, prav takšen, kakor da bi se 
mu šele zdaj odprle oči. Mnogo se dogaja v srcu. Včasih ps 
mine vse to prav tako hitro, kakor se je začelo.

Tak vihar je pretresel tudi Lojzikino srce Nikdar še ni 
ljubila. Mlada je bila in je vedela o ljubezni le toliko, kolikor 
je o tem slišala od matere in drugih ljudi. Sramežljivo je 
povešala oči v tla, kadar se je srečala s fanti. Ni razumela, 
kako neki morejo prijateljice v njenih letih gledati za njimi, 
ko so še vendar tako mlade. Ali jim njihova mati ni rekla, 
naj še počakajo, da bo primeren čas za to?

Vse je bilo v redu, ko bi ne dobila tiste dopisnice od Anže. 
Mimo je živela in ubogala mojstrinjo, ki jo je karala za vsako 
malenkost, ob sobotah pa je odhajala domov k staršem. Dnevi, 
tedni in meseci so tekli, končno je vendar ostajala tudi v de
lavnici in vedno več se je naučila. Na nič drugega ni mislila, 
kakor samo na svoje delo. Želela je, da se izuči in postane 
dobra šivilja.

Tista karta, napisana z okornimi črkami, se je vgnezdila 
v njene misli. Če je zaprla oči, je imela pred seboj Anzev 
obraz. Dokler se ni oglasil, se ni spominjala nanj. Le včasih 
je zasanjala v preteklost, premišljevala, kako so bila lepa in 
brezskrba leta, ko j e obiskovala osnovno šolo in še ni razumela 
pomanjkanja ter ni vedela, zakaj je bil njen oče tolikokrat 
slabe volje. Z Anzem in drugimi otroki se je igrala na paši,

se z mosta ogledovala v vodi, lovila metulje, jedla mlečno 
koruzo, ki jo je pekel Anza in še mnogokaj lepega je doživela

Prvi Anzev pozdrav jo je napolnil z doslej neznanim 
čustvom. Oglasilo se je v njenem srcu, oživelo in jo vznemi
rilo. Ah, to je bilo novo, kakor pogled na drevo, ki je vzbr
stelo čez noč. Sladkoopojno ji je bilo in po večerih dolgo ni 
mogla zaspati z daj tudi ni več spraševala prijateljic, zakaj 
sc gledale za fanti.

Še nikoli ni doživela tega. Temu torej pravijo ljudje lju
bezen. Pride v srce, ostane v mislih in te n e  zapusti več.

Kako rada je hodila odslej ob sobotnih popoldnevih po 
prašni cesti. Pol se ji ni zdela Več tako dolga Daši je na njej 
srečala malo ljudi, ji je bilo lepo pri srcu in na vse na obeh 
straneh ceste je gledala, kako da tega prej nikdar ni videla.

Na vinotoču je njeno hrepenenje že prepregla temna misel. 
»Ali bo prišel?« Ozirala se je po ljudeh, da bi zagledala Anzo, 
toda njega ni bilo od nikoder. Vse dotlej je mislila, da se je 
ponorčeval, dokler ga ni srečala z vozom na cesti. Ko ji je 
povedal, da ni mogel priti pravočasno, mu je verjela. Povabil 
jo je, naj prisede. Ubogala je. Vola sta stopala počasi; čutila 
je, da ji še nikdar ni bilo tako lepo. Toda nenadoma so vse 
sanje padle v vodo. Anza se je spozabil in jo na silo poljubil.

»Če bi me imel rad, me ne bi kar na cesti poljubil,« je Loj
zika zaupala materi, ko ji je povedala prav vse, kar je doživela 
z Anzem.

»Pusti tega capina na miru,« ji je svetovala mati, »nič 
moškega še ni na njem. Premlad je. da bi mislil resno s teboj. 
Ti pa imaš tudi dovolj časa, da počakaš. Bo že še vprašal kdo 
po tebi.«

»Prej sem mislila, da sem ga imela rada.«
»To se ti je le zdelo. Pomiri se in ga pozabi. Je bolje, da 

ne pride tihotapec v hišo.«
Lojzika je ugovarjala: »Mati, kaj vendar govorite! Anza ni 

tihotapec!«
»Ti ne veš, jaz pa vem, da je!« se je razgrela mati. »In še 

kakšen tihotapec je. Že več let je pri tem delu. Oče mi je po
vedal.«

»Tega mi niti z besedico ni omenil. Če bi bil tihotapec, mi 
gotovo ne bi prikrival.«

»Fant ni neumen, da bi se izdal. Odkod pa bo imel toliko 
denaria? Dekleta vedno vabi v gostilno, da bi jih laže zape
ljeval.«
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Katera prodajalna  
v Murski Soboti

že od lanske jeseni posreduje našim kme
tovalcem poljedelske stroje vseh vrst, je 
zastopana po vseh tovarnah kmetijskih 
strojev na področju FLRJ — in stalno 
razpolaga

z veliko zalogo
k m e t i js k ih  
s tro jev

traktorjev, mlatilnic, elektromotorjev, škropilnic, 
stiskalnici slamoreznic; nudi razne, črpalke, sejalnike, 
razsipače umetnih gnojil, samovezalnice, preše, tri
jerje, osipalnike, pluge in brane vseh vrst ter nado
mestne dele . . .  

ter vse to nudi kmetovalcem-zadružnikora

po z n iž a n ih  cenah
s popustom od 60-80%

obenem pa vsem svojim odjemalcem, zadružnikom 
in kmetovalcem,

Pripravlja 
novo presenečenje

potujočo tehnično delavnico 
za popravilo kmetijskih 
strojev in orodja.

Uganka ni težka; če pa je le  ne bi mogli rešiti, si 
pomagajte tako:

Vprašajte
v vaši zadrugi, od kod so dobili traktor 
in mlatilnico, sosed pa naj vam pove, kje 
je kupil novi plug in okopalnik — potem 
pa nam brž sporočite,

katera prodajalna je to
Če boste na to vprašanje poslali pravilen odgovor 
upravi »Obmorskega tednika« najkasneje do 20. apri
la in če vam bo sreča naklonjena, boste prejeli 

nagrado 1500, 1000 ali 500 din!

Kotiček za gospodinje
Dobro razkuževalno sredstvo 

za grlo je sol. V mlačni vodi 
raztopite precej soti to grgrajte.

Rumenjak se vam nikdar le
po ne loči od beljaka, zato po
skusite jajce ubiti v lijak, be
ljak bo stekel v  posodo, rume
njak pa bo ostal v  lijaku.

Vlažen prostor (klet, jedilno 
shrambo, omaro itd.) osušimo, 
če postavimo vanj nekaj starih 
konzervnih škatel s suhim ap
nom ah klorovim kalijem. Oba 
vsrkavata vlago iz zraka.

Stroj za rezanje mesa hitro 
in temeljito očistimo, če po po
rabi zrežemo z njim nekaj ko
sov trdega kruha. Trd kruh oči
sti meso z nožev. Stroj je nato 
treba samo še obrisati s čisto 
krpo.

Sok v paprikašu bo mnogo 
okusnejši, če čebulo naribamo 
na ribežu, namesto da jo sesek
ljamo z nožem

Bela kava bo mnogo okus
nejša, če pri pripravljanju ka- 
vinega nadomestka spražimo v 
lončku malo sladkorja to nato 
vlijemo nanj vodo z nadomest
kom. Kava naj vre tako dolgo, 
dokler ne izgine vsa pena z nje.

TTJDI RIBE SE SELIJO
Razen ptic se selijo tudi neka

tere ribe, predvsem jegulje ta 
lososi. Jegulja odrine na pot, ko 
je še čisto mlada, dolga kakih 
7 cm to podobna glisti. Potuje 
tri leta in v tem času preplava 
od zahodnega dela Atlantskega 
oceana do obal Sredozemskega, 
Jadranskega in Baltskega mor
ja. Čez 6 do 9 let se vrne tja, 
kjer se je zlegla, da preživi tam 
zadnje dneve svojega življenja. 
Tudi losos še mlad zapusti reke 
in odplava v morje. Pozneje, ko 
napoči čas drstenja, odplava iz 
morja v reke. Na poti preska
kuje slapove in druge ovire, da 
doseže gornji tok reke ali gor
skega potoka.

KAKŠNO JE BILO ŽIVLJEMJE 
PRED TISOČLETJI

Težko je povedati, kakšno je 
bilo življenje pred tisočletji, ker 
iz tistih časov nimamo pisane 
zgodovine. Marsikaj pa se da 
ugotovili iz najdenih listin to 
zapiskov iz tistih časov. Saj so 
pred tisočletji ljudje že posli 
— seveda s posebno pisavo, M 
pa jo učenjaki znajo prebrati.

Najstarejši zakonik, Id so ga 
našli. Je bil napisan okrog leta 
2050 pred našim štetjem v mes
tu Ur v Južni Mezopotamiji. 
Zakonik je star kakih 4000 let, 
torej 300 let starejši od slove
čnega Hamuradijevega zakonika. 
Našli so ga pred 50 leti to je 
shranjen v carigrajskem muze
ju. Uvod govori o tem, kako je 
kralj Urnamu odbil vojaški na
pad bližnjega mesta Legaša. 
vpostsvil stare meje in začel 
uveljavljati socialne to moralne 
reforme.

V Zbigovcih je gorelo
Pred kratkim je iz  neznanih 

vzrokov zagorelo v Zbigovcih, 
kako ura daleč do Radgone. 
Vnela se je hiša to kmalu je 
bilo v plamenih tudi gospodar
sko poslopje, a od obeh ni 
ostalo skoraj nič.

Če bi bili gasilci malo hitrejši 
ta če bi imeli v popolnem redu 
svojo orodje, bi se morda še 
dalo kaj rešiti, Pri vsem tem 
pa je še primanjkovalo vode, 
tako da So bile težave pri gaše
nju še večje,

Vsekakor je škoda ob požaru 
velika, ki bo najbrž le delno 
krita po zavarovalnici

Nekaj dni pred tem pa je za
gorelo v Radgoni Na tratah. 
Užgalo se je grmovje ta maj
hen gozdiček ob Muri, kar ni 
nič čudnega ob letošnji zgodnji 
suši. Požar se je omejil kar sam 
od sebe to ni bilo treba stopiti 
v akcijo gasilcem iz nemške 
Radgone, ki so čakali pri mo
stu, da bi nam nudili pomoč, 
če bi bilo treta . -rko

Zaključena so taborenja
predvojaške vzgoje

4. aprila so zaključili taborje
nje predvojaške vzgoje v sobo
škem okraju. To je bilo na 
splošno zadovoljivo, ponekod 
pa celo pohvalno. Posebno so se 
postavili mladinci letnika 1933, 
ki so takrat zaključili predvo
jaške vzgojo za vselej in bodo 
ob jesenskem taborjenju mlaj
ših fantov že vojaki.

V črensovskem centru pred
vojaške vzgoje sta zaslužila po
sebno priznanje mladinca Sta
nislav Glavač iz Srednje Bistri
ce in Matija Vogrinec Iz Dolnje 
Bistrice, ki sta pokazala mnogo 
zanimanja in tudi znanja Kljub 
prizadevanju občinskega ljud
skega odbora, organizacije Zve

ze borcev, Združenja rezervnih 
oficirjev in komandirjev je bil 
obisk le 98-odstoten, ker šest 
mladincev ni hotelo priti na ta
borjenje. Nekateri od teh so se 
celo bahali, da so se »znašli«. 
Zato pa bo sodnik za prekrške 
našel tudi njih. Bor.

MLADE TELOVADKINJE 
Pred kratkim so se v Ljuto

meru zbrale mlade telovadki
nje — zastopnice domala vseh 
društev v okraju — na vadi
teljskem tečaju, ki ga je prire
dilo okrajno vodstvo »Partiza
na«. Pri enotedenskem delu v 
telovadnici so si nabrale po
trebno ega znanja in izkušenj, 
ki jih bodo že v bližnji prihod
nosti presadile v svoja društva. 
Preizkušnjo so prav dobro pre
stale š est tečajnic je položilo 
izpit z odličnim uspehom.

Delovni kolektiv 
opekarne Puconci bo pri
speval 5000 strešnikov 

za kulturni dom
Na sestanku, ko so se pome

nili o pripravah za volitve de
lavskega sveta, so člani delov
nega kolektiva opekarne Pu
conci sklenili, da bodo ob pro
stem času izdelali 5000 strešni
kov, ki jih bodo brezplačno pri
spevali za pokritje kulturno
prosvetno dvorane v Puconcih. 
Tako bodo tudi oni prispevali 
svoj delež h gradnji te dvorane, 
kakor so prejšnja leta za gasil
ski dom.

Pred kratkim so v opekami 
Puconci izvolili novi delavski 
svet. 30. marca pa se je ta se
stal in izvolil svojega predsed
nika to predsednika upravnega 
odbora. Po razpravi je sprejel 
več pomembnih sklepov o iz
boljšanju kvalitete to delovnih 
pogojev. Sklenil je tudi, da bo 
v drugi polovici aprila organi
ziran seminar o delavskem sa
moupravljanju, kakor je to 
predlagala sindikalna podruž
nica. Ta seminar bo moral ob
iskovati sleherni član kolektiva.

R. R.

TEDENSKI KOLEDAR
Petek, 10. aprila — Apolonij, Sreča 
Sobota, 11. aprila — Leon, Rada 
Nedelja, 12. aprila — Julij, Lazar 
Ponedeljek, 13. aprila — Ida 
Torek, 14. aprila — Justin, Valerija 
Sreda, 15. aprila — Teodor, Helena 
Četrtek, 16. aprila — Bernarda, Božislava 
Petek, 17. aprila — Rudolf 
Sobota. 18. aprila — Mirt 
Nedelja, 19. aprila — Leon, Tihorad

gibanje SONCA: v petek, dne 10. 
aprila vzide ob 5,26, zaide ob 18,43; 
v četrtek, dne 16. aprila vzide ob 5,10, 
zaide ob 18.51.

Gibanje LUNE: mlaj 13. aprila ob
21,09.

SPOMINSKI DNEVI: 10- aprila 1912.
leta je bil rojen Boris Kidrič, s parti
zanskim imenom Peter, prvi predsednik 
vlade LRS, eden najožjih sodelavcev 
maršala Tita v borbi za socialistično 
Jugoslavijo. — 11. aprila 1864 leta je 
bila ustanovljena Slovenska Matica. 
France Levstik je postal njen tajnik — 
14. aprila 1895. leta je bil potres v 
Ljubljani, ki je porušil velik del me
sta. — 15. aprila 1867. leta le bil ro
jen pisatelj in voditelj slovenskih socia
listov Albin Kristan. — 15. aprila 1920 
leta so po navodilih KPJ stopili jugo
slovanski železničarji v stavko. Pozneje 
so se jim pridružil še rudarji in kovi
narji („Dan železničarjev“ ). — 15 apri
la 1941. leta razpad Jugoslovanske voj
ske, beg kralja in vlade v inozemstvo 
ter začetek upora pod vodktvom KPJ pro
ti okupatorjem. — 16. aprila 1944. leta 
se je začela nemška ofenziva na osvo
bojeno ozemlje Primorske, ki so Jo par
tiza n i razbili s svojo protiofenzivo. — 
17. aprila 1945. leta je V Prekomorska 
brigada iz sestava IV armade JLA na 
svojem pospešenem pohodu prekoračila 
Kolpo pri Vinici in stopila na osvobojeno 
slovensko ozemlje. — 18 aprila 1937. 
leta je bil ustanovni kongres Komunistič
ne partije Slovenije na Čebinovem med 
Hrastnikom in Trbovljami. Kongres je 
opozoril na veliko nevarnost fašizma.

KINO
SOBOTA predvaja 10. do 13. 

aprila mehiški film »La Mal
querida« — 14. do 16. aprila ita
lijanski film »Volk z gore Sila«.

GRAD predvaja 12. aprila 
ameriški film »Bojeviti O'F1yn« 
— 19. aprila mehiški film »Bi
ser«.

IVANJKOVCI predvaja 12. 
aprila slovenski film »Na svoj! 
zemlji« — 19. aprila »Noro
sroc«.

MALI OGLASI
Prodam staro pohištvo po ugod

ni ceni. Naslov v upravi lista.
Kmečka stanovanjska hiša v 

dobrem stanju naprodaj. Na
slov v upravi lista.

Ugodno prodam prenosljivo le
seno kočo v dobrem stanju. 
Naslov v upravi lista.

Dr. Vlaj Przybylska, zdravnica, 
M. Sobota, Zvezna ulica 4, za
radi službene odsotnosti do 
1. VII. 1953 ne ordinira.

Sprejmemo v službo več kvali
ficiranih soboslikarjev in ple
skarjev. Plače po tarifnem 
pravilniku. Službo lahko na
stopijo takoj. »Slikoplesk«, 
Ljutomer.

Vsak teden ena
KJE?

Na letnem občnem zboru ob
činske organizacije ZVVI v Bo
gojini je odbor poročal, da so 
člani opraviti v lanskem leto 
1500 prostovoljnih delovnih ur. 
Nesreča pa je hotela, da je to 
poročilo prišlo na ušesa tudi 
nečlanom, ki v svoji pretirani 
radovednosti sprašujejo: »Kje?«

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 9. do 16. aprila 1953.

Okrog 11. in 15. aprila pada
vine, v ostalem lepo vreme.

Po primerjavi z letom 1854, 
kaže, da bo okrog 23. aprila na
stopilo večdnevno deževje.

DRUŠTVO EKONOMISTOV 
OBVEŠČA

V okviru Društva ekonomi
stov Murska Sobota bosta pre
davala v sredo 15. aprila 1953 
ob 19.30 v prostorih stare osnov
ne šole tov Durjava to Mikl iz 
Maribora o temi: »Zajemanje to 
razdelitev presežnega produk
ta«.

Člani to nečlani društva vab
ljeni Vstop prost. Odbor.

POSTA UREDNIŠTVA
R. R. Puconci. Iz Vašega po

ročila smo nekaj objavili. Pišite 
bolj konkretno o delu pri vas, 
o razpravah na sestankih ali se
jah (je važnejše stvari), pa tudi 
o sklepih. Če hočete napisati 
daljši članek, pa opišite kak 
problem, ki se je v vašem ko
lektivu morda pojavil.

G. R. Sobota. Prejeli smo Vaš 
članek to ga bomo objavili v 
prihodnji številki

ZAHVALA
Ob bridki, nenadni iz

gubi mojega predragega 
to dobrega moža

Janeza Benkiča
bivšega gostilničarja in 
predsednika Združenja 
gostinskih podjetij za 
okraj Sobota, Izrekam 
vsem sorodnikom, prija
teljem in znancem, ki 
ste ga v tako obilnem 
številu spremili na nje
govi zadnji poti, ga ob
suli s tolikimi venci in 
cvetjem, z menoj soču
stvovali, mojo najiskre
nejšo zahvalo. Posebej 
se zahvaljujem tukajšnji 
obrtni zbornici ter go
stinskemu podjetja za 
darovane vence.

Globoko žalujoča žena.

BAHIROV TUNEK iz Skünkačove 
grabe piše:

Paj, to zažke sen jo pa moga 
pobrigali z Lotmerka! Ova dí
ki ma, saj jo poznate, je tak h ü 
da na mene, ka je ne bi rad 
sréča. Paj, če zno tak vudruti 
kak Martinekova žena, te ne bi 
bilo dobro črešen zobati žjoj. 
Rečen pa ven, ka sen jas ne 
fsega krif; neki lidje mojo pre
duge klüne, pa se ti skürijo, ka 
je groza, ti pa te toto robo odo
vleš dale. Se to bi Van povedan 
ka sen ovo diklino ali vidja, pa 
ka bi se tüdi jas na zapreti 
žjoj joko rad v ovo novorojeno 
točilnico. Pa si pri ten ne mi
slite nlč hüdega, tak kak sen si 
tüdi jas ne misla, dere sen po
veda o tisti jajnki, ki jo je 
mela deklina čista vredi gor 
oblečeno. Tistin dugin klünon 
bon pa že ednok gor nadeva, če 
do se mi še ednok skresali. Pre
mi düši!

Ste že kdo vidli tisto toblo v 
Lotmerki, ge piše Okrajna 
knjižnica? Le poglednite si jo! 
Jas sen si jo že. Paj, meni se 
vidi, ka so se črke navzele vin
skih dühov še od te, dere so 
meli tü ovo slovno menzo, kere 
se še gnes neki tec radi spomi
jajo, najbole pa ovi, ki jin še 
gnes v želoci neje čista v redi 
Tüdi na Miklošičevem placi je 
nekaj glih takšnega. Specerija 
gleda tak čüdno dol s table, ka 
bi jo najrajši pita, če mo še za 
mene kakšno kupico vina, ven 
pa so črke tak sen pa to po
stavlene, kak bí bile pijane. Le 
Elektro-radio to izbira sta še 
nekan trezni. Toti naš črkoplosk 
je vün od vraga! Tak čüdne 
črke dela, ka bi si človik trd
ila, ka je ge na Kitajsken.

Ja, zaj jo bon mohna po ma
lo prte Bučkofcen. Vete, tan 
sen ima negda diklino. Pa tega 
ne prafte moji ženi, vači me ne 
de več püstila ta. Ovi smrod je

že malo hoja od ovih promet
nikof. Pa se je  tak pomalen se
ka prte vrhi — pičili sen mora 
ali že gverati — pa vidin, kak 
so bili po cesti po terjati küp
čki plef  »Paj,« sen si misla. 
»tü pa morejo meti vün od sile 
dosta plef.« Dere pa sen sreča 
nekšo tetico, sen jo pita, kak to 
ztodja, ka mečete pleve na ce
sto, po drügih krajih pa tak fa
li krme za živino. Pa vete, kaj 
mi je rekla! Tota pleve so praj 
za nekšega »plemejoka«, ki 
praj močno prek štrojnge brše. 
Pa što bi ženski verva! Mosti pa 
je to le markacija, ki kože pot 
prte Bučkofcen, ven de zaj pri
ša skoroj: cajt za lotmerško
planine«. Pa naj reče što, ka so 
ne pleve dobre. Ovemu »pleme
joki« pa do mogli polagati že 
kaj bolšega, vači neč do štrojng 
ne de brsa.

Jas furt nosin seboj rešpe

klin, ka tak malo okoli sebe po
glednem. To začke sen polüka 
malo prte Brebrovniki. Pa kaj 
sen vida! Pa tüdi čüja sen, ka 
je praj tan nekša ženska, ki mo 
praj za vse dosta posla. To 
enok je praj vzela gor še kekše 
šolare, ka so kopali gorice za 
jenega gazda. Tüdi so rekli, ka 
je treba tan dosti napraviti, za
to pa dobiš malo penez, ka se te 
to lepo zgliha. Če ne gre driga
čik, pa  te še fkoni, ka te več 
joj ostane za nebesa. Tak Je 
praf! Le v Brebrovnik, keri ne
ma delat

Tak, zaj pa bon heja! Že to 
začke sen ven roka, ka mi malo 
pište, če de ge kaj novega. Saj 
venda znote kon! Lotmerk de
nok!

Ne porobiti na vašega
Barihovega Tuneka

iz Skünkačove grabe

Finžgarjeva „Veriga“
na radgonskem odru

Radenska igralska družina, ki 
ima že malo tradicije, je pred
zadnjo nedeljo z velikim uspe
hom uprizorila Finžgarjevo 
kmečko igro »Veriga«. Režiser 
Veršič je poskrbel, da so igral
ci dobro izoblikovali značaje 
avotrjevih junakov, a kar je 
glavno, da so dobro obvladali 
besedilo. Navzoči gledalci so po 
predstavi izrazili mnenje, da 
je bila to najbolje odigrana 
igra, kar so jih v zadnjem času 
gledali na domačem odru Š 
ci se bodo z njo lahko postavili 
tudi v sosednjih krajih.

Posebno gladko sta tekla 
prvo in tretje dejanje. Tudi 
skupinski nastopi so bili kljub

nji okolici — ne kaže ponav
ljati.

Radenčani bodo igro ponovili 
na domačem odru z njo Pa go
stovali tudi v sosednjih krajih. 
V kratkem bodo postavili na 
oder še igro »Dva ducata rde
čih vrtnic« -ki-

tesnemu prostoru na odru še 
kar dobro prikazani. Petje na 
vasi v I. dajanju je povečalo 
razpoloženje med gledalci in 
igralci. Od nastopajočih je bil 
najvidnejši Marko, dobro pa rta 
se na odru predstavila tudi no
vinca Tomažin in France. Ne
kaj podobnega bi lahko rekli za 
ostale igralce: Micko, Alena,
deda Primoža, Mino, Drnolca,  
Mejača, otroka Fraclna, Ceneta 
in druge. Škoda le, da je bila, 
predstava v času, ko so na Ka
peli igrali »Celjske grofe«, ki 
so privabili precej ljudi. Zato 
je bila dvorana v Radencih le 
napol zasedena. Takih podvi
gov — ki časovno sovpadajo s 
kulturnimi prireditvami v bliž

DOLGO SEDENJE JE ŠKOD
LJIVO

Ljudje, ki dolgo ostajajo na 
svojih delovnih mestih store 
mnogo manj kakor ljudje, ki se 
lahko gibljejo, ki lahko med de
lom napravljajo vsaj nekaj ko
rakov po sobi. Če človek dolgo 
in nepremično sedi se umstve
no prej utrudi, ker se nabere 
v nogah mnogo več krvi, ki od
teka iz možganov.

Nepravilna drža in predolgo 
sedenje povzroči prerano utru
jenost. Zato nekateri znanstve
niki priporočajo ljudem, ki mo
rajo pri delu mnogo sedeti, da 
pred vsako težavno nalogo 
vstanejo in nekaj časa hodijo.


